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Data: 17 de gener de 2022. 

Hora: 17:00 h. 

Lloc: ZOOM  

 

Persones assistents 

Dr. Vicente Plaza, president 

Sr. Jaime Grego, en representació de Laboratoris LETI, vicepresident 

Sr. David Asín, en representació de Linde Medicinal, tresorer 

Dr. Jorge Abad, secretari 

Dr. Àlvar Agustí, vocal 

Dra. Núria Cruz, en representació de Laboratoris Menarini, vocal 

Sra. Maria José Escarpenter, en representació de AstraZeneca, vocal 

Dr. Jaume Ferrer, vocal 

Dra. Judith Garcia-Aymerich, vocal 

Sra. Diana Lamarca, en representació de Esteve-Teijin, vocal 

Dra. Carmen Monasterio, en representació de SOCAP, vocal 

Dr. Diego Rodríguez, vocal 

Dr. Antoni Rosell, vocal 

Dra. Salud Santos, vocal 

Dra. Laia Secall, en representació de AstraZeneca, vocal 

 

També ha assistit amb veu i sense vot el Sr. Joan Casals Falcó i Sandra Segarra González de Momentumco  

 

Han excusat la seva absència: 

Dr. Joan Albert Barberà, vocal 

Dr. Ferran Barbé, vocal 

Sr. Pablo Calzada, en representació de Aldo Unión, vocal 

Dra. Rosa Faner, vocal 

Dr. Joan Escarrabill, vocal 

Dra. Silvia Gómez, vocal 

Dr. Eduard Monsó, vocal 

Dr. Ferran Morell, en representació de FUCAP, vocal 

Dr. Alfonso Torrego, vocal 

 

Acta de la reunió del Patronat de la Fundació BARCELONA RESPIRATORY NETWORK 
(BRN). 
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Ordre del dia 

 

1. Lectura i aprovació acta de la darrera reunió patronat (11/02/2021) 

2. Renovació de càrrecs 

3. Resum situació actual BRN 

4. Estratègia BRN 2022-2023 

5. Precs i preguntes    

 

 

Desenvolupament de la sessió 

 

1.- Lectura i aprovació acta reunió prèvia 

S’aprova per unanimitat l’acta de l’anterior patronat, celebrat el passat 11 de febrer de 2021. 

 

2.- Renovació de càrrecs  

El Sr. Casals explica els diversos canvis que ha hagut en els càrrecs de l’Associació BRN que 
tenen afectació sobre la Fundació: el Dr. Vicente Plaza ha rellevat al Dr. Joqauim Gea al 
capdavant de l’Associació, el Dr. Antoni Rosell ha substituit al Dr. Vicente Plaza com a vice-
president i futur president de l’Associació, i el Dr. Jorge Abad ha assumit el càrrec de secretari 
en substitució del Dr. Antoni Rosell. El Sr. Casals recorda que, més enllà de formalitzar aquest 
canvis en el si de la Fundació, també cal renovar els càrrecs de vice-president i de tresorer de la 
Fundació i dona l’opció a que es postulin candidatures per substituir les persones que ostenten 
actualment aquests càrrecs. No hi ha cap intervenció al respecte, de manera que la relació de 
càrrecs queda de la següent manera: 

• President: Dr. Vicente Plaza 

• Vice-president: Sr. Jaime Grego 

• Tresorer: Sr. David Asín 

• Secretari: Dr. Jorge Abad 

 

3.- Resum situació actual BRN 

El Sr. Casals fa un breu resum de la situació econòmica actual de la Fundació mostrant la previsió 
de tancament de l’exercici 2021. Detalla els ingressos, que sumen un total de 45.000 €, i les 
despeses que pugen a 51.000 €, donant un dèficit “real” de gestió de 6.000 €. Explica que aquesta 
xifra pot diferir del resultat final, ja que hi ha ingressos que no es faran efectius fins a inicis de 
l’exercici 2022 i despeses que no es comptabilitzaran fins l’any 2022. Tanmateix, afirma que per 
conèixer l’estat real de la Fundació, convé centrar-se en el que anomena resultat “real” de gestió. 

 

4.- Estratègia BRN 2022-2023 

El President agraeix la confiança rebuda i comenta que encara el repte de presidir la Fundació 
amb il·lusió. Explica que en els darrers mesos ha tingut lloc un bon traspàs amb el Dr. Gea, i que 
ha parlat amb molts dels patrons per tant de demanar implicació en els propers anys. El Sr. Asín 
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felicita al nou President pel seu nomenament, ofereix la seva col·laboració i agraeix al Dr. Gea la 
seva tasca. 

El President fa una presentació breu de les línies principals que preveu per al seu mandat 2022-
2023. Posa èmfasi en que enguany la Fundació celebra els 10 anys des de la seva constitució i 
considera que és un bon moment per a fer balanç. Recorda els sis objectius estratègics 
fundacionals estratègics i comenta que aquests es van analitzar en la darrera reunió del Comitè 
Científic i es va considerar unànimement que n’hi havia de forma acomplerts, mentre que d’altres 
restaven pendents. Accepta que els darrers dos anys no han estat fàcils, però anima a adaptar-
se i seguir endavant. Considera que BRN ha aportat moltes coses positives, algunes d’intagibles 
però molt importants, com pot ser l’esperit de col·laboració i d’ajuda mútua entre els diferents 
serveis, que antigament no existia. Destaca que aquest és un escenari molt positiu per a plantejar 
projectes de recerca, tal i com s’ha vingut fent darrerament, ja que la Fundació ha col·laborat de 
manera indirecta o intangible a molts treballs i projectes encara que no surti el seu logo. Com a 
gran aspecte de millora identifica la comunicació, ja que en general els pneumòlegs no coneixen 
massa bé què és BRN fora de l’òrbita de la Fundació. El President presenta una proposta 
d’estratègia de la Fundació per als anys 2022-2023, basada en tres eixos:  

1. Sostenibilitat econòmica i humana: 

• Manteniment dels patrons actuals 

• Incorporació de nous patrons – explica que s’està en converses amb Chiesi, 
Gebro, Boehringer i d’altres empreses farmacèutiques.  

• Altres fons d'ingressos – proposa explotar els seminaris online i la revista com a 
possibles fonts d’ingressos. Comenta la possibilitat de celebrar l’any 2023 un 
seminari sobre MPOC que podria ser de l’interès d’algunes indústries.  

• Assegurar pertinença a BRN dels investigadors – comenta que segurament 
caldria revisar els criteris per ser recercador BRN. 

• Renovació generacional caps servei – comenta que d’aquí a 3 o 4 anys 
aquesta tindrà lloc a la majoria d’hospitals i ho considera una molt bona 
oportunitat per revisar els objectius i perquè comencin a emergir nous 
lideratges més joves. 

•  especialment els caps de servei de nova generació, que seràn qui ocupin llocs 
de responsabilitat. Això farà que s’asseguri el sentiment de pertinença a BRN, 
per aconseguir-ho segurament. 

 

2. Consolidació activitats actuals: 

• BRN Research Forums – proposa que a partir d’ara els seminaris tinguin una 
doble coordinació, fet que implica a dos centres diferents, i que considera més 
enriquidor. Comparteix l’agenda prevista per l’any 2022: 

➢ Bronquiectàsies (Dra. Esther Barreiro i Dr. David de la Rosa): Febrer 

➢ Post-COVID (Dr. Oriol Sibila i Dra. Maria Molina): Maig - Juny.  

➢ UCRIs (Dr. Manel Luján i Dr. Miquel Ferrer): Tardor. 

• Gran projecte comú recerca – proposa que BRN impulsi i coordini un projecte 
gran, ja que considera que seria un gran impuls per rebre recursos de les 
agències de recerca i per fer conèixer BRN. Planteja que el post-COVID podria 
ser una opció. 

• BRN Reviews – destaca la qualitat de la revista, per bé que no s’ha assolit la 
desitjada indexació. Explica que els propers mesos el Dr. Xavier Muñoz 
substituirà el Dr. Agustí al capdavant de la mateixa i que comptarà amb el suport 
de dos investigadors joves.  

• Simposi internacional bianual (2023) – planteja la possibilitat de reprendre 
l’organització d’un esdeveniment de gran format com els que es van celebrar 
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amb gran èxit els anys 2014 i 2016. Considera que l’asma podria ser una 
temàtica interessant. 

3. “Obrir” BRN 

• Aliança amb la SOCAP - explica que hi ha un desig compartit d’estrènyer la 
relació entre ambdues organitzacions, intensificant la col·laboració, fet que es 
podria concretar amb el llançament de convocatòria conjuntes o fins i tot oferint 
la possibilitat que BRN Reviews esdevingués la seva revista oficial. 

• Àgora d’investigadors BRN  - proposa celebrar una sessió anual oberta a tothom 
de presentació dels projectes que BRN té en marxa. Proposa que aquesta sessió 
tingui lloc dins la diada de la SOCAP. 

• Redefinir la figura de membre investigador BRN. 

 

Finalment, el President recorda que el model de BRN és absolutament novedós i anima a la part 
industrial a compartir visions i necessitats, i impulsar projectes de recerca, amb l’objectiu 
d’establir un nou model de relacions entre acadèmia i indústria. 

 

5.- Precs i preguntes 

La Dra. Monasterio valora molt positivament la proposta, per bé que considera que cal veure com 
operativitzar aquest estrenyiment de la relació per tal que tothom s’hi senti còmode, i destaca la 
importància de que tots els investigadors se sentin identificats com a  BRN.  

El Dr. Agustí celebra els 10 anys de BRN i mostra el seu acord la necessitat de fer balanç i 
reenfocar l’estratègia pels propers anys. Mostra el seu acord amb l’exposició del President, fent 
especial èmfasi en l’impacte “ocult” del BRN, que no es pot quantificar però que ha contribuït de 
forma decisiva a estrènyer la col·laboració dels diferents centres. Celebra que es puguin trobar 
punts de col·laboració amb la SOCAP, per bé que cal tenir present que BRN és recerca i no ha 
d’entrar en altres aspectes com la formació continuada o aspectes laborals lligats a l’especialitat. 
Respecte a la revista, considera que cal vetllar per tal que no es perdi la qualitat dels autors i dels 
articles, sobretot si l’objectiu és competir internacionalment, i no com a revista local.  

La Dra. Santos se suma a les felicitacions al President per la il·lusió amb què ha assumit el 
càrrec, i ofereix tot el recolzament possible des de l’Hospital de Bellvitge. El Dr. Agustí considera 
molt necessari que tingui un relleu generacional, i posa com a exemple a la Dra. Santos.  

El Dr. Diego Rodríguez es presenta com a nou cap de servei de pneumologia de l’Hospital del 
Mar i ofereix el seu suport al President.  

El Dr. Abad considera que la col·laboració amb la SOCAP donarà molta visibilitat a BRN entre 
els pneumòlegs i suggereix fer sessions de presentació de la Fundació pels diferents centres per 
tal de donar a conèixer BRN. El President valora molt positivament la proposta.  

El Sr. Grego felicita a la Fundació pels assoliments i reitera el seu compromís per identificar les 
necessitats dels pacients, especialment els relacionats amb al·lèrgies, i intentar donar-hi 
resposta.  

El Dr. Ferrer agraeix al President la seva disposició al càrrec, valora molt positivament l’aliança 
amb la SOCAP per tal de guanyar visibilitat i que tots i totes els pneumòlegs i pneumòlogues el 
reconeixin com un espai propi on poder fer recerca.   

El Dr. Gea considera necessari delimitar bé la relació amb la SOCAP, aprofitant les 
complementarietats i evitant eventuals conflictes. Proposa treballar per intentar aconseguir l’aval 
acadèmic i suport de les universitats, i considera que en algun moment caldrà plantejar-se cercar 
sinèrgies amb la FUCAP. El President mostra el seu acord. El Dr. Agustí valora positivament la 
possibilitat d’apropar-se a les universitats pel guany en visibilitat que aquest fet pot suposar, però 
considera que cal definir bé com vehicular aquesta relació i en què cal basar-la. Proposa que el 



Fundació Barcelona Respiratory Network 

Acta nº 01/2022 

Acta de la reunió de patronat de la Fundació BRN. 17/01/2022                        5 

Dr. Gea ajudi a concretar aquests aspectes, degut a la seva dilatada experiència a la Universitat 
Pompeu Fabra. Suggereix que BRN podria signar un conveni amb les universitats catalanes, 
però caldria treballar-ne el contingut. El Sr. Asín considera que aquesta és una idea interessant 
i explica la seva experiència en la creació de mòduls d’especialització al grau d’Infermeria de la 
Universitat de València. El President agraeix les intervencions, però recorda que cal no allunyar-
se de l’esperit principal de BRN, que és la recerca. Mostra el seu acord en què cal tenir una 
proposta tangible i concreta quan es vagi a parlar amb les universitats.  

El Dr. Rosell reconeix que els canvis que es plantegen són importants i profunds, i ell com a futur 
president es compromet a mantenir-los, remarcant que l’estratègia presentada no es correspon 
a un horitzó de dos anys, sinó la de quatre. Mostra la seva satisfacció pel fet que el finançament 
de la Fundació Ramón Pla Armengol podrà ser enguany superior als habituals 70.000€.  

El Dr. Agustí proposa mantenir com a objectiu que la salut respiratòria sigui objecte d’una Marató 
de TV3 en els propers anys. El President mostra el seu acord i considera imprescindible saber a 
quines portes cal trucar i amb quines aliances presentar-se. En aquest sentit, considera que les 
universitats podrien jugar un rol important. El Dr. Rossell recorda que per a la Fundació Marató 
de TV3 hi ha tres àrees prioritàries (cardiologia, oncologia i neurologia) que van rotant, deixant 
poc marge de cabuda a altres especialitats. Considera que la pandèmia ha contribuït a posar de 
relleu la importància de la pneumologia. La Dra. Santos ressalta la necessitat de treballar una 
proposta conjuntament amb la SOCAP i el Dr. Agustí proposa plantejar la COVID com a malaltia 
respiratòria per poder tenir més opcions. Recorda la dificultat d’altres anys en els que s’ha intentat 
obtenir una Marató i considera clau parlar amb el Conseller, ja que hi ha bona relació, i pot tenir 
una certa influència en la decisió final. 

La Sra. Escarpenter valora molt positivament la proposta de futur del President i posa de manifest 
la necessitat de dinamitzar els projectes que actualment estan en marxa, però aturats per culpa 
de la situació de pandèmia. Posa com a exemple el projecte que lidera la Dra. Bobolea a l’Hospital 
Clínic i demana suport per poder reactivar-lo. El Dr. Agustí afirma que certament la situació és 
encara molt complicada i molt limitant respecte a certs projecte de recerca. Proposa celebrar una 
teleconferència amb els diferents recercadors participants en el projecte per tal de debatre la 
situació actual i analitzar possibles vies d’avanç. La Sra. Escarpenter agraeix la proposta i 
planteja la possibilitat de canviar el protocol de l’estudi si aquest fet pot ajudar a desencallar el 
projecte. 

Sense més intervencions, s’aixeca la sessió. 

 

 

 El President  El Secretari  

  

 

 

 

 

  

 

 

 Dr. Vicente Plaza  Dr. Jorge Abad  

 


